
آژانس هاي مسافرتي

گرایش فردي یا منافع ملي؟
پــــــــرونده ماه

چه لزومي دارد؟
تشكل هاي بخش خصوصي، بايد توسط بخش خصوصي و بر اساس احساس نيازشان 
عمل كنند و اگر در جايي ديده مي شود كه موازي با مسير دولت بخش خصوصي در 
پي فعاليتي است، بايد كه از پشت پرده ي اين امر و علت حضور افراد و قصد ايشان 
ديده  مسافرتي كشور  آژانس هاي  اهداف  در جهت  امروز  به  تا  كه  آنچه  باخبر شد. 
شده است، همه دولتي و به نوعي زير نظر دولت بوده است. به اين معنا كه دولت يا 
سازمان هاي ذيربط براي مقابله با يك تشكل بخش خصوصي سعي كرده است انجمن 
و تشكل جديدي را به وجود آورده و در مقابل بخش خصوصي قرار دهد. در طول 
اين چند سال يا به نوعي تاريخ اصناف آژانس هاي مسافرتي در كشور شاهد اين موارد 
بوده ايم؛ كه موفق نبوده و نخواهد بود. من هميشه گفته ام، بهتر آن است كه دولت در 
حوزه ي بخش خصوصي دخالت نكند و با تراشيدن آدم ها و چهره ها اين بخش را از 
عمل بازندارد. به عقيده ي بنده بهترين راه اين است كه دولت در كنار بخش خصوصي 
و در خدمت بخش خصوصي در چارچوب قانون و مقررات به فعاليت خود ادامه دهد. 
من نمي دانم با وجود انجمن صنفي ايران و 50 سال قدمت ديگر كانون صنفي دفاتر 
مسافرتي تهران و يا كانون سراسري كه آن نيز با حمايت دولت تشكيل شده است، 
چه لزومي دارد؟ بخشي از اين اتفاقات، فرايند عملكرد مديران بسيار ضعيف بود كه در 

دوره ي قبل در معاونت گردشگري مشغول بودند.   

محمد حسن كرماني
 رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي ايران

اكبر غمخوار
رييس انجمن صنفي دفاتر مسافرتي تهران و رييس كانون سراسري دفاتر خدمات مسافرتي ايران

و  نقد  به  توانند  می  که  چرا  نیستند،  بدی  رویدادهای  اختلافات 
بررسی و ردیابی راه حل های صحیح فرجام یابند. اختلافات آنگاه 
بد هستند که آنها را از پشتوانه نقد و بررسی و ردیابی منطق های 
رافع کننده شان محروم سازیم. اخیراً جسته و گریخته از ختلافاتی که 
میان نهادهای جمعی آژانس های گردشگری پدید آمده چیزهایی 
شنیده اید. برای اینکه خوانندگان با ابعاد و اشکال این اختلافات 
آشنا شوند، کوشش کردیم، چند تن از فعالان رشته گردشگری و از 
جمله چند تن از مدیران پر سابقه آژانس های مسافرتي موضوع را 

در میان بگذاریم.
انجمن  ایران،  انجمن  عنوان  تحت  تشکل  سه  حاضر  در حال 
های  آژانس  مافع  از  دفاع  زمینه  در  تورگردانان  جامعه  و  تهران 
گردشگری حضور دارند. اینکه هر یک از اینان دارای چه وظایفی 
بحران های  از  برون رفت  راههای  و  اند  اند، چگونه شکل گرفته 
حاصل از اختلافات میان آنها چگونه است، موضوع بحث و پرسش 

ما است.
گزارش زیر خلاصه ایست از این گفتگوها:

آریانا پژوهشي  گروه 

همه در كنار هم
سه موضوع اساسی ترين مشکلات کنونی صنف آژانس داران كشور است. در ابتدا اينکه 
تفکيک دو بخش خصوصی و دولتی در اين صنف به درستی شکل نگرفته است و ما 
در خيلی موارد ناچاريم وظايف دولت را خود بر عهده بگيريم؛ مانند اصلاح تصور ذهني 
خارجی ها که از جمله رسالات دولت است. حال هر قدر که ما در اين امر تلاش کنيم، به 
علت نداشتن اعتبار کافی، موفقيت مطلوبی نخواهيم داشت. جايگاه دولت، جايگاه والايی 
است که با استفاده از آن می تواند در مجامع بين المللی حضوری موثر داشته باشد. به 
همين جهت دولت بايد نقش خودش را در سياست گذاری ايران و در توسعه صنعت 
گردشگری انجام دهد. هنگامی که اين امر تحقق پذيرد ما نيز می توانيم از اين بستر 
استفاده کنيم و حرکت های لازم را انجام دهيم. موضوع مهم ديگر اين است که دولت 
بايد حمايت لازم را از بخش خصوصی انجام دهد و تسهيلات لازم را در اختيار فعالان 
اين بخش قرار دهد. ولی متاسفانه شاهد هستيم که دولت به جای اينکه نقش حمايتی 
داشته باشد، به دنبال تصدی گری است؛ که اگر اين تصدی گری ها کمتر شود صنعت 
گردشگری در جهت پيشرفتی سريع حرکت خواهد کرد. اما مورد سوم اين است که ما 
هنوز آن توسعه يافتگی لازم را در بخش خصوصی نمی بينيم و علت اين امر نيز نبود 
سرمايه های کافی است. بهبودی در جهت اين مواردی که اشاره کردم از اهداف کانون 
صنفی آژانس های هواپيمايی تهران است تا به مانند پلی بخش خصوصی و دولتی را 
به هم پيوند دهد. ضمن اينکه در کشور ساختاری طراحی شده که هر استان دارای 
يک انجمن صنفی به همراه تشکل های وابسته به خود است. اينها در کنار هم کانون 
سراسری را تشکيل می دهند که اين کانون امر هدايت اين انجمن ها را دارد. کانون 
صنفی تهران در کنار انجمن صنفی ايران در جهت بهبود صنعت گردشگری کشور 
به عنوان يک N.G.O به کار خود مشغول است و مشکلی با هيچ انجمن مشابهی 
نداشته و ندارد. اين روال کار، در همه جای دنيا مرسوم است که يک کشور حتی 

دارای صدها N.G.O در يک بخش باشد. هدف همه ی ما خدمت به صنف است.
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مشكل انجمن ها تازه نیست
مشكلات انجمن هاي مسافرتي، صحبت ديروز و امروز نيست كه ما بخواهيم يك روزه 
آن را حل و فصل كنيم. سال ها پيش به علت نبود دقت در سازوكار دفاتر مسافرتي، 
انجمن صنفي دفاتر مسافرتي ايران تشكيل شد و سپس انجمن تورگردانان و انجمن 
راهنمايان تور راه اندازي شد و همه ي اينها به اين دليل است كه اين صنف هر حوزه را 
جداگانه تخصصي مي بيند. خوب اين تخصصي ديدن خوب است. اما تا هنگامي كه اين 
انجمن ها ماده اي نشده باشند و در يك راستا حركت نكنند و هر كدام از اين انجمن ها 
بخواهند در يك حوزه خود را مدعي دانسته و شرايط خاصي را ايجاد كنند، مشكلات 
نيز ادامه خواهد داشت. پس در نتيجه مي توان گفت اين تخصصي ديدن انجمن ها در 
كنار سازوكاري مناسب مي تواند نقش مفيد را داشته باشند. ما در سال هاي اخير شاهد 
اين موارد بوده ايم. اين انجمن ها برخلاف كاري كه انجام مي دهند به هدفي عالي دست 
نمي يابند، بيشتر راي گيري ها در انجمن ها صورت تشريفاتي دارد و يا برخي از افراد به 
اين دليل كه مشكلات خود را حل كنند انجمن ديگري را راه اندازي مي كنند. تاسيس 
اين انجمن ها در وزارت كشور و سازمان هاي وابسته انجام مي شود و اگر تنها مجوز 
تاسيس بدون هيچ ساماندهي درستي انجام شود، مي تواند تبعات خاص خودش را 
داشته باشد. زيرا آنها هايي كه انجمن و اتحاديه اي راتشكيل مي دهند از نفرات متقاضي 
حل عضويت مطالبه مي كنند و در صورت ندادن حق عضويت در اين تشكل گنجانده 
از  باعث ضعف كاري در اين صنف شود. خوب يكي  اين موارد مي تواند  نمي شود و 
برنامه هاي ما نيز حول همين موضوع يعني ساماندهي اين دفاتر است؛ نه محدود كردن 
و يا جمع آوري آنها. به اين معني كه با روسا و مسوولان تبادل نظر كرده و نتيجه ِ 
مطلوبي را از دل اين موضوعات و مشكلات به وجود آمده بيرون آوريم. زيرا كه عقيده ام 
بر اين است تعدد بيشتر اين انجمن ها مي تواند ضربه و مشكلاتي را بر انجمن هاي اصلي 
و قديمي مسافرتي وارد آورند. همينطور من خواسته ام از انجمن هاي كنوني اين است 
كه اين انجمن ها بايد مجوز و تاييديه ي خود را از سازمان ميراث فرهنگي بگيرند زيرا 
كه فعاليت آنها در راستا و حوزه ي گردشگري كشور است و حتي ممكن است پيش 

از اين مشابه آن وجود داشته و ديگر لزومي به تشكل جديد نباشد.    

ریش سفیدان، امید ما هستند 
خسروشهروي

مديرعامل آژانس بزرگان
متاسفانه به دلايل مختلف، مسائلي در صنف آژانس هاي مسافرتي پيش آمده كه به 
مرور خسارات جبران ناپذيري را به اعضاء تحميل خواهد كرد. براي حل و برون رفت 
از اين بحران، تقاضاي بنده از پيشكسوتان و اعضاي انجمن ايران و تهران اين است 
تا آن جا كه امكان دارد از بدتر شدن اوضاع جلوگيري نمايند. به نظر بنده شرايط فوق 
ايجاب مي كند كه ميان دو انجمن تفاهم ايجاد و سپس جهت حل مسايل موجود 

راه حل هاي در نظر گرفته شود. اين راه حل ها را مي توان به اين صورت عنوان كرد:
1( سعي شود در ديدارهايي كه به مناسبت هاي مختلف ميان مسوولان ميراث و 
هيئت مديره ي انجمن ها تشكيل مي شود، جايگاه هر يك از انجمن ها به وضوح روشن 

شود تا هر انجمن به وظايف خود آشنا شود.
2( هيئت مديره ي دو انجمن كمي از خود متانت به خرج داده و جلساتي ميان 

خود برگزار كرده و كدورت موجود را برطرف كنند.
3( مديران دو انجمن در مرحله ي اول شرح وظايف هر يك از انجمن ها را تعيين كنند.

4( دو انجمن بايد سعي كنند بازوي مكمل يكديگر شوند تا كساني از خارج نتوانند 
سوءاستفاده كنند.

5( در همايش ها و مجامع دو انجمن با يكديگر همكاري و در برگزاري مجامع و 
راي گيري بايد به خود اين حق را دهند كه انتخابات با راي اعضا بوده و هر شخص كه 

مورد تاييد اعضاي انجمن ها است، انتخاب مي شود.
6( حفظ جايگاه انجمن ايران با قدمتي 50 ساله در اين صنف كه باعث مي شود 

در همه ي مراجع با پشتيباني حق و حقوق اعضا را دريافت نمايد.
در پايان از كساني كه دلسوز اين صنف هستند تقاضا دارم كه در اين خصوص پادرمياني 

كرده و نسبت به حل اين موضوع كه چندان هم دور از دسترس نيست اقدام كنند.

سید رضا موسوي
رييس معاونت گردشگري سازمان ميراث فرهنگي

www

بسیار سفر باید تا پخته شود خامي
مسوولان  مي رسد  نظر  به  مختلف  گروه هاي  و  افراد  افراطي  عقايد  از  صرف نظر 
اختيارات  و  وظايف  شرح  نيز  و  فعاليت  محدودهاي  از  كاملي  شناخت  تشكل ها، 
گفتمان هاي  و  نظرات  تشكل،  يك  در  حتي  و  نداشته  قانون  در  شده  تصريح 
گويا  و  دارد، مطرح مي كند  آن مسووليت  در  به همان صنفي كه  راجع  متناقض 
بسياري  براي حل مشكلات دعوت شوند. مسوولان در  بايد  افراد ديگراي  يا  فرد 
عرش  به  مبهم  آينده اي  اميد  به  و  گذارده  ديگري  گردن  به  را  مشكل  موارد،  از 
به  نيز سفر كرده  و  عاليه  مي روند. جالب است در صنفي كه كاركنان تحصيلات 
دور دنيا زياد يافت مي شود – بسيار سفر بايد، تا پخته شود خامي- هنوز سخنان 

خام و نپخته وجود دارد.
با شنيدن برخي صحبت ها اين پرسش به ذهن انسان خطور مي كند كه آيا هنوز 
تفكري مشخص و هماهنگ از آنچه كه مي خواهيم و آنچه كه بايد باشد و چه صنفي 
پويا، جامع و كامل مي تواند پاسخ نيازهاي بيش از دو هزار دفتر مسافرتي را بدهد و 

... وجود دارد يا خير؟ 

حسن انصاري
مديرعامل آژانس ماركوپولو

33



دولت و بخش خصوصي، دو مقوله جدا
تشكيل يك انجمن صنفي، باعث قرارگرفتن خواسته هاي صنف در اولويت مي شود. 
خواسته هاي صنف بايد از يك مجرا به دست طرف ذينفع تشكيلات صنفي برسد و 
طرف ما در سيستم دولتي، سازمان ميراث فرهنگي است. يك تشكل صنفي تشكيل 
شده است به نام انجمن صنفي ايران و تا كنون نيز فعاليت مي كرده و دولت نيز در 
هر موقع جوابگو به اين تشكيلات بوده است. پس تا اينجا به مشكلي برنمي خوريم. 
انجام مي شود، تشكل هاي مختلف دولتي تشكيل  اما هنگامي كه تغيراتي در دولت 
شده و با بخش خصوصي وارد بازي مي شوند تا باعث تفرقه ميان آژانس داران شوند. 
امروزه اين تشكل ها را با عناويني مانند انجمن تهران، مديران فني بند ب، تورليدرها و 
تورآوران با حمايت دولت مي بينيم. از سوي ديگر نيز يك كانون انجمن هاي صنفي باز 
با حمايت دولت تشكيل دادند با هدف سازماندهي اين تشكل  ها و مبني بر اسنادي كه 
در دست ماست، به صورت غيرقانوني. به عقيده ي من تشكل بخش خصوصي و دولتي 
دو مقوله ي كاملا جدا از همديگر است و نبايد اين دو بخش در كار يكديگر دخالت 
كنند. وجود اين كانون ها و دفاتر تنها موجب اختلال در سيستم كاري بخش خصوصي 
خواهد شد. ما انجمني داريم با 50 سال سابقه   كه بدون هيچ حمايتي تا كنون فعاليت 
كرده است، اما مي بينيم كانوني كه مدت بسيار كمي از افتتاح آن مي گذرد چگونه مورد 
حمايت دولت قرار مي گيريد، زيراكه اين كانون كاري جز پيروي از مسير دولت ندارد.

علي اسدي
مدير آژانس هواپيمايي پترا

www

حمید امینی
مديرعامل آژانس آرين توريست

مذاكره را فراموش نكنیم
برخی ها ادغام دو انجمن ايران و تهران را در راستای اهداف آژانس های هواپيمايی 
مثبت دانسته و پيشنهاد می کنند. اما بنده با تمام احترامی که برای همکارانم قايل 
هستم اين امر را مثمرثمر نمی دانم. بايد ديد که انجمن تهران چرا بوجود آمد؟ انديشه 
اين امر به اين علت بود که نتيجه ی اساسی از موجوديت انجمن ايران در سال های 
اخير گرفته نمی شد. خوب، هر استان برای خود انجمنی داشت که حافظ حقوق دفاتر 

آن استان بود؛ به غير از تهران. دفاتر تهران زير نظر انجمن کارفرمايان ايران بود.
از وجود  دفاتر  ايران شد. همين که  انجمن  منکر خدمات خوب  نمی توان  البته 
محلی برخوردارند برای رساندن صدايشان، ثبت اعتراضات و پيگيری مطالباتشان بسيار 
قابل تقدير است. من به عنوان يکی از مخالفان کنونی مديريت انجمن ايران که عقيده 
دارم باعث نابودی اين صنف شد، نمی توانم منکر برخی از دست آوردهای مثبت ايشان 
شوم. صحبت های ايشان درخصوص واگذاری امور به بخش خصوصی و دخالت نکردن 
دولت در اين امور کاملا صحيح و منطقی است، اما برخورد ايشان را نمی پسندم زيرا 
عقيده دارم که دوره، دوره ی مذاکره است. در هر صورت قدمت انجمن ايران با قدمت 
کانون صنفی تهران قابل مقايسه نيست و تاثير انجمن ايران در ارتقای کيفيت و کميت 
اين صنف می تواند چندين برابر باشد، ولی می بينيم با وجود نوپا بودن انجمن تهران، 
در اين چند سال شاهد تاثيرات بسيار به سزايی بوده ايم؛ مانند گرفتن امتياز بررسی 

شکايات در دفتر انجمن با حضور نماينده سازمان ميراث فرهنگی.
در خصوص جامعه تورگردانان نيز به شخصه نظر مطلوبی ندارم. زيرا اين انجمن 
کاملا شخصی بوده و مديريت آن نيز بر مبنای سليقه و بدون انتخابات تايين شده 
های  آژانس  ترين  سابقه  با  از  که  من  از جمله خود  بخش خصوصی  اکثريت  است. 
تورهای ورودی هستم، عضو اين انجمن نيستيم. زمانی که در انجمن ايران و تهران 
کميته ی تورهای ورودی موجود است ديگر وجود انجمن تورهای ورودی لزومی ندارد. 
تعدد انجمن های امروزی تنها حکم گرفتن ماهی از آب گل آلود را داشته و هر کس در 
پی راندمان مسايل شخصی خودش است. شايد قرار گرفتن تمامی آنها در دل و يا زير 
نظر يک انجمن کلی که عقل نيز حکم می کند انجمن ايران باشد، مفيد بوده و می تواند 
در آينده کشور تاثيرگذار باشد. بايد اين روند که آژانس داران به چندين انجمن حق 

عضويت پرداخت می کنند برچيده شود.
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مراقبت از سوء استفاده ها
به طور معمول، ايجاد تشكل هاي صنفي از هر نوع، به اين دليل كه مردمي و منعكس  
كننده ي خواسته ي افراد صنف است، به يقين با ارزش است. سال ها پيش در ايران 
انجمن صنفي آژانس هاي مسافرتي ايران يا سنديكاي مسافرتي وجود داشت كه در آن 
زمان فراگير بوده و تعدادي از آژانس هاي تهران و تعدادي از آژانس هاي شهرستان در 
آن عضو بودند و اين انجمن در حد توان خودش با توجه به محدوديتي كه دستگاه هاي 

دولتي ايجاد مي كردند فعاليت خود را مطلوب انجام مي داد.
استاني  صنفي  انجمن هاي  ايجاد  و  تمركز  فقدان  بحث  اساس  بر  مدتي  از  پس 
اين  تشكيل شد.  استان كشور  در هر  آژانس هاي مسافرتي،  بالاي  تعداد  به  توجه  با 
اجتماعي  تامين  و  كار  قانون  ماده 131  اساس  بر  ايران  انجمن  مشابه  نيز  انجمن ها 

تشكيل يافت و بسيار معقول است.
زيرا اين نياز يعني تشكل صنفي و مردمي احساس مي شد. حال در استان تهران 
نيز مانند هر استان ديگري اين تشكل يعني انجمن صنفي سفر و گردشگري استان 

تهران نيز شكل گرفت. پس تا اينجا مشكلي ديده نمي شود.
اما سال گذشته با بازنگري اصل 44 قانون اساسي از قرار شد از طريق دو سازمان 
ميراث فرهنگي و هواپيمايي كشوري، برخي حقوق خودشان را در اجراي نظارت بر 
فكر  اين  به  ما هم  به تشكل هاي مردمي،  منتقل كنند  و جهانگردي  دفاتر خدماتي 
با حضور  تشكيل دهيم. پس  را  انجمن هاي صنفي  كانون سراسري  افتاديم كه يك 
قانوني انجمن هاي صنفي استاني، كانون سراسري انجمن هاي صنفي هم تشكيل شده 
است. به عقيده ي من اين كار نه بر خلاف قانون است و همه در يك خط و راستا به 

منظور اهداف صنفي و حمايت از اهداف دفاتر بوده است. 
تا امروز انجمن هايي كه وجود داشته اند همگي در راستاي اهداف و حمايت از 
اعضاي صنف حركت مي كنند، اما سياست برخي از دولت هاي وقت حكم كرده است 

فرامرز موسوي سعیدي
مديرعامل آژانس گاليور
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مشكلي در تعدد نیست
كه همه ي  مواجه هستيم  مسافرتي  انجمن هاي مختلف  تعدد  با  ايران  در  اكنون  ما 
آنها در نوع خود مي توانند به سود اين صنف عمل كنند. اما انجمن تورگردانان، يك 
انجمن تخصصي است كه اعضاي آن آژانس هايي هستند كه از خارج كشور تور به 

ايران مي آورند.
و  گوش  پزشكان  اتحاديه ي  مانند  مي شود  ديده  كاري  صنف  هر  در  تعدد  اين 
حلق و بيني يا اتحاديه ي پزشكان مغز. انجمن هاي صنفي مسافرتي در كشور ما هر 
كدام تخصص خود را دارند. خود من مدتي رييس انجمن ايران بودم و در آن هنگام 
حس كردم كه به علت حجم كار، تورهاي ورودي ما و آژانس هايي كه به اين فعاليت 

مي پردازند در حال متزلزل شدن هستند.
زيرا كه كار تورهاي ورودي بسيار متفاوت با تورهاي خروجي است و من اين دو 
بخش را از هم جدا كردم به اين علت كه اتحاديه اي باشد، مختص مشكلات تورهاي 
و  را متحمل صنعت گردشگري  انجمن ها هيچگونه مشكلي  تعدد  اين  ورودي. پس 

آژانس هاي مسافرتي نمي كند.
خود من عضو انجمن صنفي دفاتر مسافرتي ايران هستم و كاملا موافق با اهداف 

اين انجمن عمل مي كنم و مطلب و مسايل خود را در آنجا مطرح مي كنم.
همچنين در خصوص انجمن تهران نيز به همين شكل؛ خوب همه ي استان ها 
شكل  راستا  اين  در  نيز  تهران  انجمن  و  رادارند  خود  به  مختص  صنفي  انجمن 
گرفت و حتي مدير انجمن تهران، عضو جامعه ي تورگردانان است و من نيز عضو 
بايكديگر  مشكلي  هيچ  و  داشته  را  خودش  تخصص  انجمن  هر  پس  هستم.  آنها 

نخواهيم داشت.

ابراهیم پورفرج
رييس جامعه تورگردانان ايران 

كه  انجمن هايي كه حتي محور قانوني هم ندارند به يك ترتيبي حفظ كرده و با حفظ 
آنها در حقيقت يك بازي دو طرفه اي را انجام داده باشند؛ اين موضوعي است كه ضرر 
به صنف مي زند. خوب صحبت كنوني بخش خصوصي اين است كه حقوق صنفي را 
از دولت به مردم داده شود و بخش خصوصي بايد در تصميم گيري هاي صنفي دولت 

نظارت كلي داشته باشد.
اما در خصوص انجمن صنفي ايران كه از همه ي انجمن ها قديمي تر است سوالي 
پيش مي آيد كه آيا لزومي به وجود اين انجمن كه نه به صورت استاني عمل مي كند 
و نه فراگير ضرورتي دارد؟ انجمن صنفي دفاتر مسافرتي ايران فراگير نيست و كليه ي 
استان ها را شامل نمي شود و به ظاهر نبايد محور قانوني داشته باشد و من فكر مي كنم 

بهترين راه حل اين است كه با انجمن استاني خودش ادغام شود.
انجمني  چنين  وجود  از  فرهنگي  ميراث  سازمان  سال ها  اين  تمامي  طول  در 
اين  از  مي تواند  تهران  با  ايران  انجمن  ادغام  كه  است  برده  زيادي  ابزاري  بهره هاي 
به كرات ديده  امروز  اين همان بحثي است كه در دنياي  مشكلات جلوگيري كند. 

مي شود؛ يكپارچه شدن انجمن هاي هم سو و متعدد در يك واحد.

علي اسدي
مدير آژانس هواپيمايي پترا
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سید هادي شیرازي
مدير عامل آژانس ارفع و دبير جامعه تورگردانان

پیش به سوي تخصصي كردن تشكل ها
انجمن هايي كه به صورت موازي تشكيل مي شوند به اين دليل كه در كار هم وارد 
شده، مي توانند باعث اختلال در كار هم باشند. اما انجمن هايي كه به صورت تخصصي 
براي يك بخش خاصي تشكيل مي شوند، مي توانند مفيد باشند. البته انجمن هاي ديگر 
هم به قطع خدماتي را به اعضاي خود خواهند داد، ولي ما هميشه توصيه كرده ايم و 
تقاضا داشته ايم كه يك وحدت رويه اي را با ديگر انجمن ها داشته باشند. چون به هر 
حال به وجود آمدن هر انجمني به علت احساس نيز به آن بوده است و ما نيز هميشه 
به تاسيس انجمن ها احترام گذاشته ايم، اما مشكلي كه در اينجا وجود دارد اين است 
كه گاهي نظرات متضاد در انجمن هاي مختلف باعث محقق نشدن خواسته ي صنف 
شده است.  به عقيده ي من هنگامي كه مديران اين انجمن ها بتوانند با نزديكي بيشتر 
به يكديگر و يكي كردن خواسته ها و تبادل نظر از حقوق صنف دفاع كنند، در آينده 
مي توان شاهد روال مناسبي باشيم. من باز هم تاكيد مي كنم كه در صورت نياز به يك 
تشكل، انجمني تشكيل مي شود و همه ي اين تشكل ها صرفا مفيد يا مضر نيست و 
مديران اين انجمن ها با هماهنگي و وحدت رويه مي توانند آن مشكلات و مضرات را از  
بين ببرند اما اگر زماني انجمن ها و مديران تنها به مطرح شدن نام خود بيانديشند و يا 
با از بين بردن انجمن هاي ديگر پشت پا به منافع صنف بزنند آن موقع است كه تمامي 
يا  انجمن ها خواسته  اين  به هر صورت  قرار مي گيرند.  صنف در معرض غرق شدن 
ناخواسته تشكيل شده است و ديگر بايد از مسايل حاشيه اي گذر كرد و رفت به سمت 

و سوي پيشرفت در صنف آژانس هاي مسافرتي و در نهايت صنعت گردشگري.     
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به فكر هدف باشیم تا حاشیه
مسايل  به  پرداختن  مشابه،  تشكل هاي  و  پيدايش  از  هدف  كه  مي دانيم  ما  همه ي 
ومشكلات مشترك و ارتقاي كسب و كار اين صنف به صورت تخصصي است. يكي از 
مسايل مهمي كه به اهداف اين تشكل ها برمي گردد، ايجاي يك هم صدايي و هماهنگي 
در مواجهه با دولت و در بحث هايي چون بازاريابي، برنامه ريزي در بحران ها است. حال 
اين سوال پيش مي آيد كه آيا اين ارگان ها تا كنون در عملكردشان موفق بوده اند يا 
خير و يا توانسته اند به اهداف برنامه ريزي شده برسند؟ خوب من فكر مي كنم يكي از 
اساسي ترين كارها در هر تشكل صنفي ايجاد يك اتحاد در درون صنف خودش است تا 
با بخش هاي ديگر مانند بخش دولتي مشاركت كند و با هماهنگي لازم به اهداف كلي 
بخش خود دست يابد. همانطور كه مي دانيد صنعت گردشگري نوپاست و از اقتدار و 
توان لازم برخوردار نيست و تا كنون نيز توسعه ي گردشگري كشور به صورت كلان 
در برنامه ي كار دولت قرار نداشته است. به هر حال فقدان برنامه ريزي مناسب در اين 
صنعت در بخش دولتي و خصوصي باعث شده است تا اهداف موردنظر به نتيجه نرسد. 
مي توان گفت كه بخش دولتي و خصوصي هيچكدام از قدرت كافي براي تحقق اين امر 
برخوردار نيستند و طبيعي است كه در چنين شرايطي نه تنها اعضا و انجمن ها، حتي 
دولت به صورت كلان بايد مشاركتي با هم ايجاد كنند تا در بازار پررقابت گردشگري 
بتوانند فعاليت مثبتي داشته باشند. امروزه مي بينيم كه در دنيا انجمن ها پا را فراتر 
انجمن هاي بين المللي  از حيطه ي خود و دولت، حتي به سمت  گذاشته و به خارج 
گام برداشته اند و نتيجه ي مثبت نيز گرفته اند. ما فعاليت ها و برنامه هاي زيادي داريم 
كه بايد به آنها پرداخته شود و با هماهنگي همه ي اعضاي دولت به اضافه ي دولت و 
ديگر بخش هاي مرتبط با گردشگري بايد فعاليتي داشته باشيم تا فرصتي براي اين 
بحث هاي حاشيه اي و اينكه كه چه كسي رقيب چه كسي است نگذاريم. بايد تمركز 
بر روي موضوعاتي چون سرمايه گذاري، توسعه ي بخش هاي زيرساخت ها،  را  خود 
ارتباط گردشگري با مردم، محيط زيست، خلاقيت در محصولات، آموزش، تورهاي 
خاص و ديگر بحث هاي فرهنگي و گردشگري همگام با تكنولوژي روز دنيا بگذاريم. 
بنابراين ما زمينه هاي فعاليت را در كشور داريم و انجمن ها بايد جمع شده و نيروهاي 
ديگر را به كار گرفته و با همكاري دولت و با هدفي مشخص پيش روند و ما نمي توانيم 

ميان دولت و بخش خصوصي به ويژه در صنعت گردشگري خط كشي كنيم.

علي غمخوار
مدير آژانس ارگ جديد و عضو هيئت مديره  انجمن صنفي تهران

هنگامي كه وارد بحث تفرقه در ميان اين انجمن ها مي شويم، مي فهميم كه اين 
امر كاملا طبيعي است. زيرا كه هر كدام از آنها مي خواهند حيطه اي از كار را در دست 
گرفته و به سمت اهداف صنف پيش روند و انرژي و توان در ميان تشكل ها تقسيم شده 
و به نتيجه نيز نمي رسند. با توجه به اينكه روند گردشگري در مقايسه با گذشته در 
حال تغيير كردن است و در آن زمان، دولت ها اختياردار تمام اصناف گردشگري بودند، 
اما امروزه مي بينيم كه انجمن ها نقش اساسي داشته و دولت ها بخشي از اختيارات خود 
را به بخش  خصوصي واگذار كرده اند. ما نيز براي بخش خودمان يعني دفاتر مسافرتي 
نياز به انجمني قابل اعتماد داريم تا با كمك بخش دولتي در ارتقاي صنعت گردشگري 
كشور گام بردارد. اكنون انجمن تهران اهداف خاصي را دنبال مي كند و انجمن ايران 
به همين شكل يك سري اهداف ديگر صنف را بر عهده دارد و ما عملا انجمني كلي 
و مشخص كه بر هردوي اين انجمن ها اشراف داشته و با همكاري متقابل با دولت به 
سوي اهداف مشترك صنف گام بردارد، نمي بينيم.  همه ي صحبت من اين است كه به 
جاي پرداختن به مسايل جزيي با دوستي و صميميت در كنار هم اهداف خود را پيش 

ببريم زيرا كه ما اكنون در حال رقابت با دنيا هستيم.
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تیموري
عضو هيئت مديره ي كانون سراسري انجمن دفاتر 
خدماتي و عضو هيئت مديره انجمن فارس

جلیل هریسچي
عضو هيئت مدير انجمن صنفي دفاتر خدمات و 
مسافرتي ايران و مدير آژانس  الموت

به شكل واحد در آییم
به عقيده ي من در طول زمان تغييراتي به وجود آمده كه متاسفانه تشكل ها، متناسب 
با اقتضاي زمان پيش نرفته اند. ما قبل از انقلاب حدود 60 آژانس بيشتر نداشتيم و 
در آن زمان يك انجمن صنفي دفاتر مسافرتي ايران وجود داشت كه قادر به رسيدگي 
به امور تمامي اين دفاتر بود. اما اكنون ما بالغ بر 2500 دفاتر مسافرتي در كل كشور 
داريم كه با توجه به پراكندگي آنها در استان ها اين امكان كه به صورت متمركز بتوان 
به آنها رسيدگي كرد ديگر امكان ندارد. به همين علت، اقتضاي روز كشور اين است 
كه در استان ها تشكل هايي داشته باشيم كه به صورت منطقه اي و استاني بتوانند بر 
باشند  داشته  تشكلي  بتوانند  اين ها  مجموع  و  شوند  متمركز  استان خودشان  دفاتر 
كه به عنوان نماينده در پايتخت به امور ايشان رسيدگي كند. از اين بابت و رويكرد 
بود كه با توجه به تشكيل انجمن هاي استاني، كانون سراسري به عنوان نماينده ي 
با عناوين مختلف و هر  اينكه چرا انجمن هاي متعدد  اما  دفاتر استاني تشكيل شد. 
كدام با اهداف مشترك در ايران به فعاليت مي پردازند، به عقيده ي من اينها بايد به 
صورت واحد درآمده و يك ارگان را به عنوان نماينده به دولت معرفي كنند. مانند 
انجمن ايران كه از سال 36 شروع به فعاليت كرد و مادر انجمن هاي مسافرتي شناخته 
مي شود و جامعه ي تورگردانان و ديگر انجمن ها اگر به صورت واحد درآيند مي توانند 
با تعامل و توافق همديگر مسايل خود را پيش ببرند. در بلند مدت ما بايد به دنبال 
واحد كردن اين انجمن ها مي بوديم، يعني بايد يك سري تشكل هاي استاني داشته 
باشيم كه نمايندگان اين انجمن ها، كانون سراسري را تشكيل دهند. خوب اكنون اين 
كانون تشكيل شده است و سعي ما بايد بر اين باشد كه اين انجمن را با انجمن ايران 
تا هنگامي  امر  اين  اما  واحد درآوريم.  به شكل  است  برخوردار  از سابقه ي خوبي  كه 
نكنند،  عمل  مشترك  صورت  به  گيري ها  تصميم  و  مشكلات  در  انجمن ها  اين  كه 
محقق نخواهد شد. باز هم مي گويم انجمن صنفي دفاتر مسافرتي ايران به عنوان مادر 
تشكل هاي صنفي محفوظ بوده و هست اما در حال حاضر به تنهايي قادر نيست مانند 

گذشته عمل كند.

تشكل هاي بي اختیار
به عقيده ي من انجمن ها يك سري تشكل هايي هستند كه هيچگونه اراده و اختياري از 
خود براي تصميم گيري ندارند. يا مي توان گفت يك بنگاه اقتصادي كلاني هستند بدون 
اينكه فعاليت اقتصادي كنند و در واقع يك تشكل غيرانتفاعي هستند كه تنها مي توان 
گفت كه صنف را زير چتر خود قرار داده اند تا بتوانند در اين رابطه اطلاع رساني كنند، 
در غير اين صورت در قالب نام انجمن هيچ اختياري از خود ندارند. بنابراين تا هنگامي 
كه انجمن ها نتوانند بهره ي كامل را در قالب انجمن برده و به سمت اهداف خود با 
اختيار كامل حركت كنند، اگر ده ها انجمن ديگر هم تشكيل شود به اين دليل كه 
خاصيتي از خود نشان نمي دهند، سود و ضرري به حال كسي نداشته و نمي توان از آنها 
انتظار معجزه داشت. شما اگر به گذشته برگرديد و توان كارايي سنديكا را در قالب يك 
اتحاديه ملاحظه كنيد متوجه مي شويد كه از آن زمان تا كنون زمين تا آسمان ميان 
فعاليت هاي اين دو انجمن تفاوت است. شكل ديگر اين قضيه اتحاديه ي صنفي است 
كه مربوط به وزارت بازرگاني مي شود و دولت بايد بداند كه انجمن هاي صنفي از حريم 
صنف خود و اعضايشان مي توانند دفاع كنند. اما اين دفاع امروزه فقط به شكل حرف 
ديده مي شود و هيچگونه توان اجرايي در دست اين انجمن ها نيست. حال مي خواهد 
ايران باشد يا تهران، فارس باشد يا آذربايجان. انجمن صنفي در زماني انجمن صنفي 
است كه بتواند در موضوعيت كار و فعاليت به اهل صنف خويش، چنان توانمند و 
اجرايي باشد كه صنف از وجودش بهره ي كافي را ببرد. اما اكنون شاهد هستيم كه 
در بيرون از انجمن، براي صنف ما تصميم مي گيرند و آن را اجرايي مي كنند. پس 
خصوصي سازي اصل 44 چه شد؟ خصوصي سازي چيزي است كه برخلاف تمامي 
صحبت ها به آن جامه عمل پوشانده نشد. حاكميت بايد به تصميم صدها نفر از بخش 
خصوصي كه به گرد هم جمع شده و اعضايي را به عنوان رييس و هيئت مديره ي 
انجمن خود انتخاب كرده اند، احترام بگذارد. اشراف بخش خصوصي نسبت به صنف 

خودش بيشتر از بخش حاكميتي است و جايگاه ها بايد مشخص شود.    

q نتیجه گیری: به عهده ِ خودتان مي گذاريم...
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عسل فاطمي
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اولـین
ضرورت

شما بگویید؟
بيت: جهان را چو آباد داري بداد               بودگنجت آباد و بخت از تو شاد

 مثل: چيني ها مي گويند:» سه راه بيشتر وجود ندارد. راه من، راه تو و راه سوم«
چه خبر از...؟ شنيده ايم اينجا غوغايي برپاست... گويا كه بحث چپ و راست 

است... نه اشتباه نكن! منظورم چيز ديگري است.
تيتر: من و تو با هم ما مي شويم

روزگاري بود كه 60 آژانس مسافرتي بيشتر نداشتيم. آژانس هايي كه مسايل و 
مشكلات خود را از طريق سنديكاي شركت هاي حمل و نقل بين المللي هوايي  رفع 
و رجوع مي كردند. اين سنديكا در سال 1336 تاسيس شد و در آن شرايط از حقوق 
صنفي آژانس داران كشور دفاع مي كرد. اما روزگار اينگونه نماند و تعداد اين آژانس ها 
و  آمدند  هم  گرد  به  استان  هر  آژانس هاي  مديران  بعد  سال ها  رفت.  بالا  تصاعدي 
وجود  با  البته  كه  تهران  جمله  از  دادند.  تشكيل  خودشان  استان  مختص  انجمني 
تهران  استان  انجمن دفاتر خدمات مسافرتي  مابقي  از  بودنش ديرهنگام تر  پايتخت 
با همان  ايران  بعد كانون سراسري دفاتر خدمات مسافرتي  را تشكيل داد و مدتي 
مديريت انجمن صنفي دفاتر تهران شروع به كار كرد. عده اي بر اين عقيده بودند 
كه همان انجمن قديمي يعني ايران جوابگوي نياز تهرانيان نيز بود و مخالفت هاي دو 
انجمن ايران و تهران و طرفداران هر دو انجمن با يكديگر شروع شد. اما چرا انجمن 
تهران به وجود آمد؟ اينجاست كه وارد بحث چپ و راست يا بخش خصوصي و دولتي 

خودمان مي شويم. 
راستي ها يا تهراني ها گفتند:

- به علت تعدد آژانس هاي مسافرتي در كشور، انجمن ايران ديگر پاسخگوي نياز 
تمامي آژانس هاي تهران نبود.

- ضعف مديريت كنوني انجمن ايران 
- انجمن هاي بيشتر، قدرت بيشتر

چپي ها يا ايراني ها گفتند:
- پشتيبان انجمن صنفي تهران و كانون سراسري دولت است

- دولت را دخالت ندهيد
- كانون سراسري نوپا در مقابل انجمني با 50 سال قدمت ديگر چه حرفي براي 

گفتن دارد؟
اما اي كاش اين صنف فعال كشور به همين چند انجمن خلاصه مي شد. در چند 
انجمن  از جمله  مختلف  عناوين  با  انجمن هايي  ديگر  سربرآوردن  شاهد  اخير  سال 
تورگردانان ايران، انجمن مديران فني، انجمن تورليدرها، انجمن مديران بند ب و ...  

بوديم. اما تعدد اين انجمن ها چه سودي براي آژانس داران كشور دارند؟ 
بي طرف ها گفتند:

-  بايد واحد شويم
- ريش سفيدان براي حل اين مسايل فكري كنند

توفيري  باشند  هم  انجمن   هزاران  اگر  مي كند  دخالت  دولت  كه  هنگامي  تا   -
نمي كند و ... .

نتيجه اي كه در  تنها  پايان  در  بي جواب. شايد  و هزار سوال  مانديم  ما  خلاصه 
صحبت با بيش از 30 نفر از اعضاي اين چند انجمن انجام دادم، دو نفر را نديدم كه  
مانند يكديگر سخن گويند. ما كه از تحليل اين همه اختلاف سليقه در يك صنف 
عاجز مانديم، اما ماهنامه از اعلام نظرات و راه حل هاي شما اعضاي صنف، كارشناسان 

و دولتمردان گردشگري استقبال مي كند.

هر فعاليت اجتماعی همواره از قلمرويی خلاق آغاز مي شود. اين قلمرو بی شک از يک 
حوزه آغاز، سپس در ميدانی اجتماعی قرار گرفته و بسته به ظرفيت خود طبيعتی 
عمومی و فرهنگی پيدا می کند. از انقلاب صنعتی که پژوهش به صورت نهادی فعال در 
آمد اين نوع از بسيار زياد شدند. از جمله در رشته گردشگری از آن روي که موضوعش 
انسان و انگيزه هايش است، اين روند تحرک از خلاقيت به سوی عادت شدت گرفت. 
روبه رو هستيم. چنين  عادت  نوآوری-  روند های  با  مدام  اين عرصه  در  به طوری که 
روندی در قلمرو روابط بيروني به افزايش قدرت و در عرصه روابط درونی به افزايش 

توان کار آفرينی ختم مي شود.
امروزه که ناظر برتشتت، درحرکت جمعی گردشگران هستيم می توانيم اين نکته 
را برداشت کنيم که هنوز آرای مشترک برای توسعه در هر دو ميدان تحرکات درونی 

و بيرونی اين رشته پيدا نشده است.
برای اين مهم بی شک لازم است به اصل مشورت و تبادل نظر برای دستيابی به 

آراي مشترک تکيه کرد.

نمی تواند  که  است  برخوردار  جايگاهي  از  کشور  فعلی  شرايط  در  گردشگری 
اختلاف هاي فعلی، را بدون کوشش برای رفع آنها تحمل کند.

ما هم اکنون در شرايط  ويژه ای قرار داريم؛ در اين شرايط معضل اصلی حاصل  از 
اختلاف هايی است که ميان اهداف توسعه گردشگری و شرايط لازم برای توسعه آن با 
نظرات و آراي دولت مردان است. برای رفع اين مشکل اولين و مهم ترين ضرورت آن 
است که اختلاف هاي ميان خودمان را رفع کنيم. در چنين شرايطی گرايش به منابع 
فردی يا گروهی خاص نه تنها مشکل را حل نخواهد کرد، حتی آنهايی را که چنين 
اهدافی دنبال می کنند را با بن بست روبه روي خواهد کرد. بنابر اين اصل مهم، توجه 
به اين نکته واجب است كه اول حل مشکلات درونی را پيش بگيريم و سپس گرايش 
به توسعه در دامنه هاي مورد نظر را الگوي خود قرار داهيم. اگر بخواهيم از يك انجمن 
كه هدفش حاصل توجه به منافع جمعي است، منافع خاص خود را مورد توجه قرار 

دهيم، بايد بدانيم كه راهي در جهت نابودي آن انتخاب كرده ايم.
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ديـــــــــــدگاه

آژانس ها، موثرترین 
محرك هاي گردشگری 

بحث درباب جايگاه آژانس ها به عنوان نهادهای اقتصادی درجهت توسعه گردشگری 
آنگاه روشن خواهد شد که دولت مردان به ارزش های توسعه گردشگری در قلمرو 
فعاليت های بين المللی و داخلی خود پی ببرند. آنچه مهم است از گردشگری در 
توسعه صنعتی – اجتماعی ايران نيرويی استراتژيک تلقی شود آنگاه هردولت مندی و 
هر آنکه درمقوله توسعه کشور تاثيرگذار است ناچار است با ابعاد مهم آن و چگونگی 
دست يابی به اهداف مربوط به آن آشنا باشد. يکی ازمهم ترين اين مقولات مربوط به 

نقش گذاری نيروهايی می شود که به ترتيبی در توسعه اين رشته مهم دخيل اند.
به سوی آن  بايد  اثرگذار در توسعه گردشگری مطمئنا  نيروهای  تمامی  درميان 
دسته از نهادهايی روی کرد که به طور مستقيم در تحقق اجرايی توسعه اين رشته 
تاثير گذارند دراين زمينه شايد هيچ نهادی نتواند به اندازه آژانس های گردشگری موثر 
واقع شود. آژانس محدودها علاوه بر آنکه نيروی بسيج و کننده  عوامل مورد نياز برای 
توسعه گردشگری اند، قادر هستند ضمن ايجاد هماهنگی ميان اين نهادهای تاثير 
گذار آنها را به صورتی جذاب در اختيار گردشگران قرار دهند. اين آژانس ها هستند که 
قادراند ميان ظرفيت نيروهای جذاب داخلی برای گردشگران با کميت و کيفيت آنها 
تناسبی اجرايی و برنامه ريزانه برقرارسازند. با توجه به نکته مهم فوق می توان به ابعاد 

مهم نقش آژانس ها در توسعه گردشگری به شرح زير توجه کرد.
1- تاثيرگذاری بر فعاليت دولت مردان، همچون نيروی پشتيبان 

    آژانس های گردشگری، به ويژه در عرصه فعاليت خود برای گردشگران خارجی 
می توانند زمينه ساز توسعه روابط اقتصادی و فرهنگی کشورمان باشند، به اين ترتيب 
از فشار ضرورت های سياسی حاصل ازخلا نيروهای مهم گفته شده مدام می کاهند. 

به همين دليل می توان آنها را نيروی پشتيبان ساختار سياسی کشور تلقی کرد.
2- آژانس های گردشگری تنها مکانی هستند که می توان از طريق آنها برنامه های 
توسعه کشور از طريق فعاليت های گردشگرانه مديريت کرده و تحقق بخشيد. بنابراين 
هر چه زمينه برای فعاليت های مديران کارآفرين دراين آژانس ها بيشتر فراهم شود. 
نوعی فرهنگ مديريت بومی از طريق آن پديد می آيد. که می تواند الگويی جهانی 
تلقی شود. به عبارت ديگر اين آژانس ها هستند که می توانند بهترين نيرو برای تجلی 

عملی مديريت های منطقه ای به ويژه ازنقطه نظر فرهنگی – اقتصادی باشند. 
3- فعاليت آژانس ها به ويژه در عرصه های اجرا می توانند زمينه ساز افزايش 
ظرفيت بانکهای اطلاعاتی کشور در رشته  گردشگری شود. ضمن آنکه اين آژانس ها 
ازطريق فعاليت های پژوهشی خود قادرند منطق های ويژه کاربردی اين اطلاعات را 

پيدا کرده و زمينه را برای رقابت با رقبای منطقه ای خود فراهم آورند.
4- فعاليت های هر چه بيشتر آژانس های می تواند بسترهای مناسب برای جذب 
سرمايه دررشته های مختلف گردشگری را فراهم سازد. از آنجايی که هر آژانس فعاليتی 
چند جانبه از حمل و نقلی  تا مسکن و از غذا تا تفريحات گردشگران را در عهده دارد، 

برنامه های لازم برای  ارايه  از قلمرو ديگراند فعاليت های توسعه ای، قادربه  بهترهر 
سرمايه گذاری سود آور دراين رشته است. به همين دليل آژانس ها می توانند در پيوند 
با نهادهای سرمايه گذاری نقشی مهم در يافتن روند های سرمايه گذاری سود آور در 

داخل کشور داشته باشند.
شاخص های  از  بسياری  ميان  تناسب  بدون  که  است  رشته ای  گردشگری   -5
امنيت،  يافت. شاخص هايی چون  نخواهد  توسعه  اجتماعی،  و  اقتصادی  فعاليت های 
بهداشت، مسکن، خوراک، پوشاک، مراکز خريد وفروش، مراکز تفريحی و ساير مراکز 
جذاب ديگر. از جمله مهمترين اين عوامل می باشند. از آنجايی که يک آژانس فعال 
بدون هماهنگی اين خدمات و ارايه به موقع آنها، آن هم درکيفيت مناسب قادر به 
ادامه حيات نيست از اين رو هيچ گروه فعالی در عرصه اقتصاد توسعه چون آژانس ها 
قادر به ايجاد هماهنگی ميان اين منابع و درک نيازهای جامعه نسبت به اين منابع 
نيازهای گردشگری  و  از کمبودها  ديگری  از هرگروه  بهتر  آژانس ها  مديران  نيست. 
آگاه اند. به ويژه دراين زمينه آنها می توانند نقشی کارآفرينانه در آرايش جذاب آنچه 

که موجود است داشته باشد.
6- فرهنگ گردشگری 

  هر چه بر فعاليت های آژانس های گردشگری بيشتر افزوده شود، زمينه برای 
توسعه فرهنگ گردشگری نيز بيشتر فراهم خواهد شد. توسعه فرهنگی هر جامعه ای 
اوقات  آزاد ميان گروه های اجتماعی در  بيشتر  آزاد  از طريق روابط  امروز  در جهان 
فراغت فراهم می آيد، هرچه برخدمات گردشگری افزوده شود، به طبع جامعه نيز از 
نعمت اين خدمات برای افزايش ظرفيت فرهنگی خود بهره مند می شود. توجه داشته 
رشته  تنها  گردشگری  است.  جالبی  پارادوکس  دارای  همواره  گردشگری  که  باشيم 
ايست که هم به صيانت ازميراث های اجتماع اهميت می دهد و هم به توسعه ارتباطات 
قدرت  بر  ايرانی مان  هويت  از  که ضمن صيانت  آورد  می  پديد  نيرويی  بنابراين  آن 

ارتباطی مان نيز می افزايد.
البته موارد بی شماری ديگری نيز وجود دارند که می تواند موجب اهميت يافتن 
هر چه بيشتر نقش آژانس ها در توسعه گردشگری شوند. آنچه مهم است درک دو 

نکته مهم است.
اول آنکه دولت مردان بدانند که هر چه بيشتر پشتيبان اين مديران شوند قادر به 

نقش گذاری بيشتر در عرصه بين المللی خواهند بود.
و دوم نکته آنست که مديران آژانس ها درک کنند که منابع موجود برای فعاليت 
در اين رشته بسيار زياد است. آنچه مهم است آن است که به جای رقابتی مبتنی بر 

باخت – باخت، با يافتن و آرايش مناسب.
 اين منابع رقابت مبتنی بر برد- برد را تجربه کنند.
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